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ZÁPIS Z JEDNÁNÍ V¯BORU âESKÉ ONKOLOGICKÉ
SPOLEâNOSTI KONANÉHO DNE 2. 12. 2003 V PLZNI

Pfiítomni: Vorlíãek, Finek, Aschermannová ,Stáhalová, Eckschla-
ger, Rob, Vyzula, , Cwiertka, Petera, Îaloudík 

Omluveni: PetruÏelka, Stanku‰ová, Konopásek, Pfiibylová, ,Jelín-
ková, Petera

Hosté: Geryk, pfiedseda Rady NOR

1. Kontrola bodÛ z minulé schÛze - úkoly jednání na WHO, se
SÚKL a NOR - jsou pfiedmûtem dal‰ích bodÛ programu.

2. Informace o jednání zástupcÛ v˘boru prof. Vorlíãka a prof.
Îaloudíka s fieditelkou ÚZIS dr. Mazánkovou k NOR, kde dosa-
Ïeno shody ve v‰ech bodech, tedy dÛrazu na vyuÏívání regist-
ru formou SVOD, modernizace sbûru dat v˘vojem elektronic-
ké hlá‰enky, zmûny v organizaci Rady NOR rozdûlením na
správní a interpretaãní sloÏku. Informace o stavu fie‰ení regist-
ru ve zdravotním v˘boru Poslanecké snûmovny, kde bod o zdra-
votních registrech zatím odroãen, nicménû k 1. 1. 2004 vypr‰í
dosavadní legislativa, dal‰í pro pokraãování registrace chybí –
shoda v˘boru, Ïe prof. Vorlíãek bude kontaktovat doc. Emme-
rovou, pfiedsedkyni Zdravotního v˘boru PS a nabídne jednání
o NOR se zástupci âOS pro podporu nové racionální legisla-
tivní normy.

3. Prof. Îaloudík informoval o konzultaãním jednání WHO v Îene-
vû ve dnech 25.-28.11.03, kterého se zúãastnil za âOS spolu prof.
Dienstbierem (LPR) a dr.¤ízkovou (MZâR). Byla zdÛraznûna
celková pfiipravenost âR pro formulování Národního onkolo-
gického programu podle pravidel a poÏadavkÛ kladen˘ch na Nati-
onal Cancer Control Programs jak jsou podporovány ve WHO,
UICC i strukturách EU. Jednání se zúãastnilo asi 20 evropsk˘ch
státÛ a mnoho celoevropsk˘ch odborn˘ch a koordinujících insti-
tucí. V závûru prezentace pak byl ve v˘boru pfiedloÏen prof.
Îaloudíkem návrh textu, kter˘ dále prodiskutován a schválen
jako Národní onkologick˘ program pro âeskou republiku, byly
dohodnuty formy jeho ‰ífiení v institucích a organizacích i dal‰í
popularizace. Poãítáno je s podporou MZ âR, LPR, odborn˘ch,
ov‰em i spoleãensk˘ch a pacientsk˘ch institucí. Osloveny budou
také kraje a poslanci. Pfiijat˘ Národní onkologick˘ program je
pfiílohou zápisu.

4. V˘bor âOS vyslechl informaci dr. Geryka o souãasném stavu
NOR a aktuálních i pfietrvávajících problémech. Nejakutnûj‰í je
otázka zachování registru vÛbec, neboÈ dosavadní legislativní
norma pozb˘vá platnost koncem roku a nová není pfiijata..
V podrobné diskusi bylo zdÛraznûno, Ïe problém NOR má tfii
roviny, uhájit existenci s dal‰í stabilitu registru legislativním ukot-
vením, protoÏe je nezbytn˘ pro dohled nad stavem a kvalitou
onkologické péãe, slouÏí zájmÛm nemocn˘ch a je podporován
mezinárodními odborn˘mi institucemi WHO, UICC, IARC pro
zaji‰tûní potfiebné úrovnû zdravotnictví a mezinárodní operace
v onkologii . Dále je zde problém dal‰í správy registru, coÏ jsou
placené ãinnosti v kompetenci krajÛ, ÚZIS a servisních organi-
zací jako je v souãasnosti ICZ. Tfietí oblastí, pro kterou se cítí
kompetentní odborná onkologická vefiejnost organizovaná
v âOS, jsou interpretace a vyuÏívání dat NOR a má âOS pfii-
praven funkãní specifick˘ software SVOD (systém pro vizuali-
zaci onkologick˘ch dat). Tento je v‰ak dosud daty naplÀován
s obtíÏemi pro fiadu administrativních bariér, pfiestoÏe jde o data
anonymizovaná. Dále byla diskutována dostupnosti dat NOR
v ãase bez zbyteãného nûkolikaletého prodlení, i kdyÏ je zfiejmé,
Ïe je moÏno uvádût jiÏ v následujícím roce data aktuální a doda-
teãnû po 2-3 letech i kompletizovaná. V˘bor se usnesl, Ïe je
v zájmu nemocn˘ch i rozvoje oboru aby byla vefiejnû dostupná
ve‰kerá data vypl˘vající z hlá‰enky NOR t˘kající se struktury
diagnostiky a terapie. O anal˘ze pfieÏití v˘bor âOS soudí, Ïe je
opût prospû‰né pro pacienty i zdravotnické pracovi‰tû, aby ana-
l˘zu sv˘ch v˘sledkÛ obdrÏelo aspoÀ dané zdravotnické zafiízení

onkologické spoleãnosti

spolu s prÛmûrem kraje a republiky. Jde o pfiíspûvek k sebe-
kontrole kvality zdravotní péãe kaÏd˘m pracovi‰tûm. Je v‰ak
nutno zajistit nápravu, aby do hlá‰enky byla uvádûna v˘hradnû
pracovi‰tû s odpovûdností za léãebné v˘sledky, nikoli praco-
vi‰tû formálnû registrující.

5. Ve vûci faktické blokace klinick˘ch studí a mezinárodní odbor-
né spolupráce v âR pravidly SÚKL v˘bor âOS konstatuje, Ïe
obdrÏená odpovûì fieditele SÚKL dotaz v˘boru âOS nevy-
svûtluje ani problém nefie‰í. Je tedy tfieba dále jednat osobnû
s vedením SÚKL a zjistit, proã pravidla âR jsou nároãnûj‰í neÏ
v okolních zemích, takÏe âR se stává pro mezinárodní organi-
zace problematickou zemí pro spolupráci.

6. Z fondu Bûhu T. Foxe bylo pro podporu projektÛ âOS vûno-
váno Obcí sokolskou 2 miliony Kã. Grantové pfiihlá‰ky BTF
jsou shromáÏdûny a oponovány, závûreãné pofiadí stanoví
vyhodnocením oponetur komise v˘boru âOS na zvlá‰tním jed-
nání v Brnû 7. 1. 2004 (ãlenové komise Vorlíãek, Cwiertka,
Abrahámová, Vyzula, Îaloudík).

7. V˘bor âOS vyslechl informaci z dopisu fieditele Dr. Bfiezov-
ského, kter˘m pfiíznivû reaguje na Ïádost v˘boru âOS, Ïe je
poãítáno se zafiazením navigaãních kódÛ stadií zhoubn˘ch nádo-
rÛ do pravidel DRG. Toto opatfiení v˘bor âOS vítá, nicménû je
tfieba dále ujasnit jak toto opatfiení bude dále zapracováno a rea-
lizováno v praxi. V˘bor âOS povûfiil získáním doplÀujících
informací doc.Vyzulu a prof. Îaloudíka, ktefií se v této vûci spo-
jí pfiímo s dr.Bfiezovsk˘m.

8. Pokladník âOS dr. Finek dostal pokyn provést revizi majetku
âOS, s tím, Ïe podle záznamÛ âLS se v majetku âOS nachází
poãítaã a tiskárny star‰ího data v pÛvodní cenû 194 tis. Kã. Ten-
to majetek nebyl pokladníkem minulého v˘boru dr. Fischerem
pfiedán a dosud ãekáme na odpovûì b˘valého pfiedsedy prof.
Klenera, kterému byl zaslán doporuãen˘ dopis s dotazem. 

9. Soustfiedit léãbu varlat do onkologick˘ch center 1. typu dle kon-
cepce oboru Klinické a Radiaãní onkologie, která mají zabez-
peãen˘ program kvality pro tuto diagnózu a dostateãn˘ poãet
pacientÛ. Centra musí sv˘m technick˘m a personálním vyba-
vením splÀovat podmínky radikální radioterapie (viz koncepce
oboru radiaãní onkologie na http://www.srobf.cz, protoÏe sou-
ãástí protokolÛ u ãasn˘ch stádií seminomu je radioterapie s kura-
tivním cílem. 

10. Dr. Stáhalová informovala o recentní randomizované studii pub-
likované v ãasopisu Lancet, v níÏ skupina ozafiovaná pfii apli-
kaci erytropoetinu dosáhla hor‰ích v˘sledkÛ neÏ skupina oza-
fiovan˘ch bez erytropoetinu. V˘bor âOS to pokládá za
v˘znamnou signální informaci, kterou bude tfieba dále provû-
fiovat, vãetnû anal˘zy v tuzemsk˘ch sestavách.

11. Doc. Vyzula informoval o poÏadavku firmy Roche pfiemístit
referenãní laboratofi pro potvrzující vy‰etfiení HER2 metodou
FISH z FN Olomouc do MOÚ Brno.Tento poÏadavek firma
Roche vzná‰í, protoÏe tuto diagnostiku v referenãní laboratofii
pro druhá potvrzující vy‰etfiení, dotuje a má k tomu metodické
dÛvody. V˘bor âOS vzal tuto informaci na vûdomí bez pfiipo-
mínek.

12. V˘bor âOS se shodl na svém zájmu o stav skríningov˘ch pro-
gramÛ v âR, které mohou b˘t v˘znamn˘m nástrojem redukce
mortality u vybran˘ch diagnóz. Proto postupnû poÏádá osoby
odpovûdné za skríning mammární, kolorektální a cervikální
o prezentace a besedy na svém jednání.. První prezentace bude
pfiipravena o auditu mammárního skríningu pro jednání v˘bo-
ru âOS 16.1.2004 v Brnû. Dále bude odeslán dopis paní minis-
tryni s poÏadavkem, aby ãlenem komise pro kolorektální skrí-
ning, která byla nedávno jmenována, byl také zástupce v˘boru
âOS. Podobnû pak bude úãast svého zástupce poÏadovat i v pfií-
padû cervikálního skríningu, bude-li takováto komise jmeno-
vána. 

13. V˘bor âOS schválil pfiihlá‰ky prof. Pe‰ka a dr. BaláÏe za ãle-
ny âOS.
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ZÁPIS Z JEDNÁNÍ V¯BORU âESKÉ ONKOLOGICKÉ
SPOLEâNOSTI KONANÉHO DNE 16. 1. 2004 V BRNù

Pfiítomni: Vorlíãek, Cwiertka, Fínek, Jelínková, Petera, Petru-
Ïelka ,Pfiibylová, Rob, Stáhalová, Stanku‰ová,, Vyzu-
la, Îaloudík 

Omluveni: Abrahámová, Aschermannová, Eckschlager, Kono-
pásek

Hosté: BartoÀková, , Dane‰, Skovajsová

1. V˘bor schválil pfiihlá‰ky nov˘ch ãlenÛ: Gorbunov (I. chir.
Brno), Salvét (RTO PlzeÀ), Zimovjanová (Onk. Klin. VFN
Praha), StríÏ (Nové Mûsto), Hofman (K.Vary), Kfien (PAÚ
FN Brno), Uvírová (Ostrava), âoupková (FNUSA Brno),
Dvofiáãková (patol. lab. Ostrava), Hefimánek (Kutná Hora),
Kordíková (Praha), Janásová (Lysá n. L), Dvofiák (Onkol. klin.
Hradec Králové).

2. Na jednání vystoupili jako hosté zástupci Komise odborníkÛ
pro mammodiagnostiku doc. Dane‰, dr. Skovajsová a dr.Bar-
toÀková a podrobnû referovali o pravidlech, fungování a prÛ-
bûÏném hodnocení stavu mammárního screeningu v âR. Své
sdûlení dokumentovali prezentací kriterií pro akreditaci scre-
eningového pracovi‰tû a dosavadních v˘sledkÛ screeningu
v âR. KaÏdá Ïena vyplÀuje pfied vy‰etfiením dotazník pro
vyhodnocení rizik C50, je zahi‰tûno napojení a onkogenetic-
ká vy‰etfiení v pfiípadû zv˘‰eného hereditárního rizika .Scre-
ening je monitorován systémem jednotného parametrického
auditu s podporou specifického sofwarového programu MaSc.
Kontrola po roce práce probûhla jiÏ na 44 pracovi‰tích akre-
ditovan˘ch pro screening, 4 pracovi‰tû poÏadavkÛm nevyho-
vûla. Zástupci KOMD zároveÀ prezentovali koncepci dal‰í
práce ve screeningovém programu. âlenové v˘boru pak dis-
kutovali k rÛzn˘m aspektÛm organizace screeningu a zdÛraz-
nili potfiebu kontroly návaznosti screeningov˘ch pracovi‰È na
kvalifikovanou péãi u zachycen˘ch pfiípadÛ karcinomu prsu,
coÏ je jedním z prijat˘ch akreditaãních kriterií.
V˘bor âOS vyslovil spokojenost s dosavadním prÛbûhem
mammárního screeningu v âR.Velmi moderní organizace
screeningu v âR je ov‰em z ãásti pokryta pouze iniciativou
KOMD a hledáním sponsoringu pro udrÏování datového audi-
tu. Do budoucna bude muset toto krytí nákladÛ na hodnocení
kvality screeningu systémvé kr˘t VZP nebo dotace MZd.
Vedení auditu totiÏ nepochybnû odpovídá to zámûrÛm HTA
v onkologii a standardÛm, které budeme muset naplÀovat po
vstupu do EU. V˘bor âOS podporuje v‰echna jednání KOMD
upfiesÀující rozsah nutné podpory screeningu.

3. Problematika návrhu Národního onkologického programu,
schváleného na minulé schÛzi:V˘bor vyslechl souhlasn˘ dopis
námûstka MZd dr.·paãka a jeho návrh zafiadit tento bod do
programu VR MZd. Mezitím se spontánnû k programu hlásí
rÛzné spoleãenské organizace. V˘bor âOS rozhodl NOP upra-
vit po schválení VR MZd do podoby letáku v ãe‰tinû i ang-
liãtinû pro dal‰í jeho popularizaci a získávání podpory.

4. Pfiedseda âOS informoval o jednání komise v˘boru, která roz-
hodla o pfiidûlení grantu z prostfiedkÛ Bûhu T. Foxe: viz pfií-
loha

5. Byla opût vedena diskuse o stavu registrace onkologick˘ch
dat v NOR a jejich vyuÏívání. V˘bor bude po projednání
a schválení zákona o registraci medicínsk˘ch dat v rámci nové
podoby zákona usilovat, aby zpracovaná onkologická data
dostávala automaticky pracovi‰tû, z nichÏ data pocházejí a aby

v‰echna pracovi‰tû dostávala kumulovaná a samozfiejmû ano-
nymizovaná data krajÛ a republiky , aby je mohla uÏívat za
pomocí sw SVOD. Sebehodnocení struktury, kvality a v˘sled-
kÛ onkologické péãe bude nespornû v blízké budoucnosti sou-
ãástí kriterií pro akreditace onkologick˘ch pracovi‰È pro spe-
cializovanou onkologickou péãi, jejichÏ koncepci v návrhu
v˘bor âOS postupnû pfiipravuje. 

6. V˘bor dále jednal o problematice pravidel pro klinická hod-
nocení (aÈ jiÏ jde o klinické studie lékové ãi jiné, komerãní ãi
akademické) v kontextu zmûn indukovan˘ch SÚKL na zákla-
dû Direktivy EC 20/2001. Diskutoval také v ‰ir‰ím evropském
kontextu stanovisko OECI publikované v Lancet Oncology .
Tam jsou komentována nebezpeãí nepochopení smyslu této
direktivy ãlensk˘mi zemûmi a nebezpeãí blokády firemního,
zejména akademického v˘zkumu v Evropû a nekompetitiv-
nosti Evropy pfiemírou byrokratické aktivity . Podmínky v âR
jsou nyní nastavovány zbyteãnû zniãujícím zpÛsobem a inter-
pretace Direktivy EC je krátkozraká a pfiehnaná. Doc. Vyzu-
la poznamenal, Ïe je také o souvislost s multidisciplinárními
etick˘mi komisemi, jejichÏ ustavování je také netrasparentní.
Pfiedseda âOS a dal‰í zástupci v˘boru budou jednat v této vûci
s fieditelem SÚKL 2. 2. 2004.

7. Pfiedseda âOS informoval o úspû‰ném jednání s doc. Emme-
rovou o v˘znamu registrace a zpracování údajÛ v onkologii
a následném kladném stanovisku Poslanecké snûmovny k této
vûci z prosince 2004 , byÈ po diskusích a odkladech. 

8. V˘bor âOS schválil materiál pfiipraven˘ pro âLS JEP o his-
torii âOS. Tento materiál bude je‰tû dále propracován pro
víceuãelové vyuÏití v spolupráci s doc. Linhartovou z oddû-
lení historie medicíny pfii LF MU.

9. Pfiedseda âOS podal Informaci o Ïádosti fieditelky ÚZIS
o úvodník k novému vydání TNM klasifikace. Dále byla podá-
na informace o odmítnutí úvodníku k Roãence NOR, neboÈ
takovéto zá‰titû v˘borem âOS musejí pfiedcházet koncepãní
ujednání o systémové spolupráci v˘boru âOS a ÚZIS. Úvod-
níky dosud zpracovával, stejnû jako celou strukturu roãenky
ÚZIS. V˘boru âOS jde o faktickou, nikoli jen formální spo-
lupráci pfii vyuÏívání dat NOR.

10. Dr. Stanku‰ová informovala o jednání VR âLK s tématem
onkologické péãe a spolupráce s praktiky. Na základû této
informace i na základû zápisu z VR LK, kter˘ obdrÏel pfied-
seda Vorlíãek, bylo konstatováno , Ïe je nutno oddûlit spolu-
práci âOS s praktiky v preventivní péãi a vedení preventiv-
ních onkologick˘ch prohlídek od problematiky struktury
a kvality onkologické péãe jako takové. Pravdûpodobnû bude
na VR LK vyvoláno dal‰í vysvûtlující jednání za úãasti pfied-
sedy âOS.

11. Dr. Jelínková upozornila na znev˘hodnûní k nûmÏ dochází pfii
platovém zafiazování onkologick˘ch sester v novém katalogu
prací. V˘bor se shodl Ïe jde o kompetenci vedení nemocnic
a odborÛ, pfiípadnû Spoleãnosti sester, nikoli o problematiku
v kompetenci v˘boru âOS.

12. Byla podána informace o konferenci 7. Setkání mlad˘ch onko-
logÛ, které organizují dr. Novotn˘ dr. JankÛ, v˘bor âOS se
seznámil s programem a pfiebírá zá‰titu 

Pfií‰tí zasedání v˘boru âOS se koná v Radioterapeutickém ústa-
vu FN Bulovka v Praze dne 3. 2. 2004 v 9:00.




